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保護文化遺產，守望美麗家園

Protect cultural heritage,
take care of our beautiful homeland

主席 President：Etienne Mathieu

秘書長 General Secretary：李志勇 Frank, Lee Chih Yung

財務主任 Treasury：Nicolas Brizault

東方文化遺址保護聯盟(Oriental Cultural Heritage Sites Protection Alliance, 簡稱
OCHSPA / APPCA)自成立以來，即將邁入第八個年頭，著實圓滿完成階段性任務。在去年 2015
年 4月 25日和 5月 12日，尼泊爾分别發生 7.9級和 7.5級地震，對尼泊爾的文化遺產造成很
大的破壞。因此，聯盟緊急地於 2015年 5月至 6月期間配合聯合國教科文組織駐尼泊爾代表，
資助兩位法國建築師在震後前往尼泊爾擔任志願者支持相關服務工作。2015年 10月，聯盟成
員再度訪問加德滿都，與尼泊爾合作夥伴進行協商，持續推動並加強震後與尼泊爾各項既有的

文化遺產保護合作專案。其中包括 2015年聯盟資助與法國研究機構合作出版“在尼泊爾的遺
產”出版物，邀集了參與 2014年 6月 11日在法國巴黎國家藝術歷史研究院舉行的尼泊爾藝術
和遺產研討會的 20餘位尼泊爾、法國以及歐洲的文化遺產保護領域的專家學者的論文，同時也
蒐集了記錄加德滿都谷地（自 1979年起成為世界遺產地）在經歷去年兩次毀滅性地震後情況
的文章，此專案將在 2016年繼續推動。此外，聯盟在 2015年還資助 20,000美元用於修復遭
地震損壞的加德滿都寺院（Monastic）學校和羅馬丹 Gong-Khang，此專案在 2016年亦將繼續
推動。

Oriental Cultural Heritage Sites Protection Alliance (OCHSPA / APPCA for abbreviation) has
been established for 8 years, reviewing the past years’ results gained a successful stage. A
7.9-magnitude earthquake struck Nepal, on 25th April 2015 and a 7.5-magnitude earthquake
struck Nepal, on 12th May, causing great damage to the local cultural heritage. Therefore,
Alliance worked with UNESCO Representative to Nepal, emergency supported two French
architects to serve as a volunteer service work in Nepal after the earthquakes from May to
June in 2015. Alliance members visited Kathmandu again and consulted with our Nepal
partners for future Alliance activities after Nepal earthquake in October 2015. Including
Alliance supported publication about “Cultural Heritage in Nepal” with French research
institutions in 2015. This publication is a continuation of the Art and Cultural Heritage of Nepal
Day held on 11th June 2014 at the Institut national d’histoire de l’art (INHA, National Institute of
History of Art) in Paris which gathered over 20 speakers who are cultural heritage specialists,
conservation experts, academics and researchers, from Nepal or France as well as from

1. 序言

PREFACE
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Europe. Also it follows the two devastating earthquakes of last year which impacted
Kathmandu Valley, a World Heritage Site since 1979. Alliance will continue to promote the
project in 2016. Furthermore, Alliance supported US$ 20,000 to recover the damaged
buildings of Monastic school in Kathmandu and Gong-Khang in Lo Manthang. Alliance will
continue to promote the project in 2016 as well.

聯盟自成立以來一直著力於保護尼泊爾豐富的文化遺產，持續推動多項專案：2009年至
2014年，聯盟配合聯合國教科文組織加德滿都辦公室（UNESCO KTM Office），尼泊爾國家
考古局 (Department of Archaeology, DoA)，佛陀誕生地藍毗尼(Lumbini Secret Garden)世界
遺產地的管理部門—藍毗尼發展基金會(Lumbini Development Trust, LDT)，資助委請法國巴黎
維萊特建築學院(Ecole d'architecture Paris La Villette)和 ATELAB研究室組成的學術研究小組
進行針對尼泊爾—藍毗尼園相關文化遺址的學術研究工作。2011年至 2013年，聯盟與聯合國
教科文組織合作出版《藍毗尼—佛陀誕生地》攝影集，此攝影集榮幸邀請到尼泊爾國務院總理

基爾·拉傑·雷格米先生(Mr. Khil Raj Regmi)和聯合國教科文組織總幹事伊琳娜·博科娃女士
(Ms. Irina Bokova)撰寫“序言”。聯合國教科文組織總幹事伊琳娜·博科娃女士還錄製了祝賀
攝影集發行的講話視頻，公開在聯合國教科文組織官網播放，此書在國際社會獲得高度重視。

在此期間，還支持聯合國教科文組織加德滿都辦公室的《藍毗尼聖園研究—對佛陀誕生地的感

知》以及《藍毗尼環境影響評估研究》兩項研究專案，前者在 2013年 10月正式出版，後者的
成果報告也已經完成並提交聯盟及相關單位。聯合國教科文組織在 2014年出版的《聯合國教
科文組織 2013年度報告》中第 39頁還專門對與聯盟合作出版的《藍毗尼—佛陀誕生地》和《藍
毗尼聖園研究—對佛陀誕生地的感知》這兩本出版品進行了報導。自 2014年起，聯盟資助藍
毗尼—提羅拉科特（當時佛陀父親的王國所在地—迦毗羅衛城）製作遺址介紹看板、宣傳冊和

遺址地圖，以促進提高藍毗尼整體性價值的評估和發展。2016年，聯盟還計畫將資助優化提羅
拉科特博物館（或藍毗尼博物館）的研究及軟硬體設施。

Since first day which Alliance estalished, has done much effort to promote a number of
projects for the protection of the valuable cultural heritage of Nepal, to promote a number of
projects: Alliance supported the research group composed by Ecole d'architecture Paris La
Villette, Paris and ATELAB Laboratory to work with UNESCO Kathmandu Office, Department
of Archaeology in Nepal and Lumbini Development Trust which is the authority organization in
charge of Lumbini Sacred Garden from 2009 to 2014. The photography book "Lumbini,
Birthplace of Buddha" was published by UNESCO and Alliance from 2011 to 2013. We were
honored to invite Mr. Khil Raj Regmi (Nepal Prime Minister) and Ms. Irina Bokova (UNESCO
Director General) to write the preface. Ms. Irina Bokova provided the greeting video message
of appreciation which was publicly displayed in UNESCO’s website. The photography book
drew much attention in the international community. During this period, Alliance supported
UNESCO Kathmandu Office for the projects of "The Sacred Garden of Lumbini, perceptions
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of Buddha's birthplace" and "Environment Impact study around Lumbini". The former one was
officially published in October 2013, and the latter one completed and submitted to Alliance
and related organizations. Page 39 of UNESCO 2013 annual reported for “Lumbini,
Birthplace of Buddha” photography and “The Sacred Garden of Lumbini, perceptions of
Buddha's birthplace” two publications in 2014. Since 2014, Alliance supported the
introductory signboards, brochure and site map of Lumbini-Tilaurakot (the ancient capital of
the Shakya Kingdom) to promote the evaluation and development of the overall value of
Lumbini. Alliance will continue to support and improve the research, software and hardware
facilities for Tilaurakot Museum (or Lumbini Museum) in 2016.

自 2012年起，聯盟資助尼泊爾北部的羅馬丹（Lo Manthang）申報世界遺產準備工作的技
術諮詢；資助聯合國科教文組織加德滿都辦公室和 IPRAUS-CNRS 合作，對於喜馬拉雅
(Himalaya)和羅馬丹的比較研究；於 2013年 11月 1日至 2日在加德滿都（Kathmandu）資助
舉辦“羅馬丹和上木斯塘（Upper Mustang）文化景觀保護國際研討會”，與會的 25位專家發
表演講，介紹了各類關於羅馬丹相關研究的論文，旨在評估該地區的優秀文化、自然和精神價

值，以及探討這種獨特的遺產保護、利用和可持續發展等議題，聯盟計畫進一步資助出版此會

議論文集，預計很快的將來即可正式發行；後續又於 2014年 4月 23日至 5月 13日資助在尼
泊爾木斯塘及羅馬丹舉行“羅馬丹和上木斯塘文化景觀保護”實地工作營。2014年 11月 9日
至 15 日，聯盟資助在尼泊爾加德滿都帕坦（Patan）Inn Heritage 飯店舉行“羅馬丹（Lo
Manthang）和上木斯塘（Upper Mustang）建築、城市和景觀：協調傳統和現代的建築理念”
實地工作營。2015年3月31日至4月2日，聯盟資助在尼泊爾加德滿都谷地（Kathmandu Valley）
巴德崗—杜巴廣場（Durbar Square of Bhaktapur）Khwopa Chen Gust飯店舉行“加德滿都河
谷遺產現在和未來的管理、保護和技術維護”工作營。2016年，聯盟計畫資助用三種語言（尼
泊爾語、羅馬丹語、英語）出版《木斯塘文化遺產》小冊子，并繼續資助聯合國教科文組織加

德滿都辦公室和法國 IPRAUS-CNRS共同合作開展木斯塘培訓專案。

Since 2012, Alliance supported Lo Manthang which located in northern Nepal, World Heritage
nomination preparation community technical consultation project and supported UNESCO
Kathmandu Office with IPRAUS-CNRS (France) for Himalaya and Lo Manthang Comparative
Study. Alliance supported to hold international symposium “Safeguarding Lo Manthang and
the Cultural Landscape of Upper Mustang” from 1st to 2nd November 2013, 25 international
experts made lectures and presented various related research about Lo Manthang,
discussing the protection, utilization and sustainable development issues of this unique
heritage’s protection, Alliance will support the publication of this symposium then. Later,
Alliance supported the venue of the field workshop “Safeguarding Lo Manthang and the
Cultural Landscape of Upper Mustang” from 23rd April to 13th May 2014 in Mustang and Lo
Manthang in Nepal. Alliance supported the field workshop “Architectural, Urban and
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Landscape Heritage of Lo Manthang and Upper Mustang: Conciliating Architectural Tradition
and Modernity” from 9th to 15th November 2014 at the Inn Heritage Hotel in Patan in
Kathmandu, Nepal. Alliance supported the workshop “Kathmandu Valley Then &
Now-Management, Conservation Issues and Technologies to Safeguard Heritage” from 31st

March to 2nd April 2015 in Khwopa Chen Guest House in Durbar Square of Bhaktapur in
Kathmandu Valley. Alliance will continue to support booklet “Mustang Heritage” in 3
languages (Nepali-Lo-English) in 1 booklet and UNESCO Kathmandu Office with
IPRAUS-CNRS (France) for Mustang training and activities.

2011年至2013年，聯盟資助巴黎索邦大學David Andolfatto先生在加德滿都（Kathmandu）
進行佛教遺址實地勘踏，其研究工作成果《尼泊爾加德滿都佛教遺址概況》已完成並發行，該

書共分為三個部分，系統地介紹了加德滿都佛教遺址的現狀並提出了相關的保護建議。2012年
至 2013 年，聯盟支持聯合國教科文組織加德滿都辦公室關於世界遺產—蘇瓦揚布
（Swayambhunath）的保護工作，並於 2013年 9月 2日在尼泊爾加德滿都協同主辦“關於著
名佛教遺址蘇瓦揚布加強遺址管理和減輕災害風險”的研討會。2013年至 2015年，聯盟資助
修復加德滿都 Itum Baha佛教寺院以及加德滿都保護信託基金 Rohit Ranjitkar先生和巴黎索邦
大學 David Andolfatto先生對此專案研究成果的出版。2016年，還將資助 Itum Baha博物館的
設計、研究等方面工作。

Alliance supported Mr. David Andolfatto of Sorbonne University, Paris for the inventory of
Buddhist sites in Kathmandu from 2011 to 2013. His research achievements, “An Inventory of
the Buddhist Sites of The Kathmandu Valley (Nepal)-Description and Consideration of their
State of Conservation” has been published. The book is divided into three parts, describes the
status of the Kathmandu Buddhist sites and makes the relevant protection suggestions for the
related authorities. Alliance supported the protection work of the World
Heritage-Swayambhunath with UNESCO Kathmandu Office and the venue of the workshop
“Improving Heritage Management and Disaster Risk Mitigation in Swayambhunath” on 2nd

September 2013 in Kathmandu, Nepal. Alliance supported the restoration of Itum Baha
monastery in Kathmandu and the research result publication by Mr. Rohit Ranjitkar of
Kathmandu Valley Preservation Trust and Mr. David Andolfatto of Sorbonne University, Paris
from 2013 to 2015. Alliance will also support the design, research and other aspects work for
Itum Baha museum.

聯盟也積極推動有關不丹（Bhutan）的文化遺產保護專案。在 2012年至 2015年期間，聯
盟支持傳統文化中心不丹皇家藝術大學文化地圖專案，2013年 9月不丹文化地圖網站已正式上
線（http://www.bhutanculturalatlas.org）；自 2015年迄今，聯盟擴展資助不丹文化地圖小冊
子製作專案。2011年至 2014年，聯盟配合聯合國教科文組織新德里辦公室（UNESCO New
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Delhi Office），資助不丹世界遺產預備名單的準備工作，不丹已於 2012年 3月將該國的世界
遺產申報名單送交給聯合國教科文組織，此專案中聯盟特別著重協助不丹國遺產保護中心

（Division of Heritage Sites Protection, Royal Government of Bhutan）在 2013年 11月出版發
行的《Bhutan’s Heritage in our hands》宣傳推廣小冊子；聯盟在 2014年 8月 7日至 20日和
2015年 7月 22日至 8月 7日資助不丹皇家政府（Royal Government of Bhutan）內政和文化
事業部（Ministry of Home and Cultural Affairs）下屬文化司（Department of Culture）分別主
辦“2014年不丹文化景觀國際設計比賽”和“2015不丹文化景觀及其意義工作營”。今年（2016
年），聯盟將資助計畫於 4月 26日在不丹召開關於“文化地圖”研討會，以及計畫資助“2016
年不丹文化景觀研討會”、“編制文化資產清單”和“拍攝文化資產宣傳短片”。

Alliance also promoted the projects of Bhutan cultural heritage actively. Alliance supported the
Culture Atlas project, undertaken by Centre for Traditional Culture and Arts of Royal University
of Bhutan, its website officially launched and online already,
http://www.bhutanculturalatlas.org/. It continued to support the booklet about Cultural Atlas of
Trongsa in Bhuthan from 2015 to now. Alliance supported UNESCO New Delhi Office and
Bhutan for Bhutan national World Heritage Tentative List preparation, especially focus on
making the brochure for promotion. The brochure of “Bhutan’s Heritage in our hands” was
published and printed in November 2013 by the Division of Heritage Sites Protection, Royal
Government of Bhutan. Bhutan submitted its first Tentative List of World Heritage Sites at the
end March 2012. Alliance supported “The International Competition on Cultural Landscape in
Bhutan 2014” which was held from 7th to 20th August 2014 and the “Workshop on Cultural
Landscape and Sustaining its Significance-Bhutan 2015” was held from 22nd July to 7th

August 2015. These two projects were organized by the Department of Culture, Ministry of
Home and Cultural Affairs, Royal Government of Bhutan. Alliance will support a workshop in
Bhutan about Cultural Atlas on 26th April 2016, and support Bhutan Cultural Landscape
Workshop 2016, a national inventory and a TV Programme.

聯盟也積極推動有關斯里蘭卡（Sri Lanka）的文化遺產專案。2014年 8月 9日至 22日，
聯盟派員至斯里蘭卡實地考察，這是聯盟第一次近距離接觸此南傳佛教聖地，為今後聯盟參與

斯里蘭卡的佛教遺跡保護專案打下了堅實的基礎。2015年聯盟資助兩位尼泊爾年輕考古學家前
往世界遺產地—斯里蘭卡波隆纳鲁瓦古城（Polonnaruwa）參與由英國杜漢大學（Durham
University of United Kingdom）開展的實地勘踏學習課程，2016年聯盟將繼續資助杜漢大學的
考古培訓計畫。聯盟爲了支持對斯里蘭卡文化遺產的保護工作，從 2015年至今，聯盟資助聯
合國教科文組織新德里辦公室、斯里蘭卡中央文化基金（Central Culture Funds, CCF）和中國
上海華東師範大學共同推動保護和推廣波隆納魯瓦文物古跡專案，計畫於 2016年 5月 26日至
31 日邀請斯里蘭卡—中央文化基金會主席 Prishanta Gunawardhana 教授到和辦公室主任
H.M.Karunarathna Hearth先生到上海華東師範大學進行六天五夜參訪交流。此行主要目的在
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於簽署由聯盟資助的斯里蘭卡國際三方合作專案（聯合國教科文組織新德里辦公室—斯里蘭卡

中央文化基金—華東師範大學藝術研究所），並且商談聯盟協同華東師範大學藝術研究所調研

團隊計畫於 2016年 8月開展“斯里蘭卡—波隆納魯瓦調研”與協助“斯里蘭卡能力建設的培
訓課程”的合作內容。

Alliance also promoted the projects of Sri Lanka cultural heritage actively. Staff members of
Alliance went to mission visited Sri Lanka from 9th to 22nd August 2014. This was the first time
Alliance got so close with Sri Lanka, an important milestone for future collaboration of Alliance
and Sri Lanka for potential cultural heritage protection projects. Alliance supported two young
Nepali archaeologists to attend the archaeology training by Durham University of United
Kingdom in Polonnaruwa, Sri Lanka in 2015. It will support a training course by Durham
University in 2016. Since 2015, in order to support the protection of cultural heritage sites in
Sri Lanka, Alliance has supported the protection and promotion of Polonnaruwa heritage sites
jointly promoted by UNESCO New Delhi Office, Central Culture Funds, Government of Sri
Lanka and Art Institute of East China Normal University, Shanghai China. From 26th to 31st

May 2016, we plan to invite the President of Central Culture Funds (CCF), Government of Sri
Lanka, Prof. Prishanta Gunawardhana and the office director of CCF, Mr. H.M.Karunarathna
Hearth to Art Institute of East China Normal University, Shanghai, China for a six-day visiting.
The aim of the visit is to sign MoU (Memorandum of Understanding) of international tri-party
cooperation project (UNESCO New Delhi Office, Central Cultural Funds, Government of Sri
Lanka and Art Institute of East China Normal University, Shanghai, China), and to discuss
capacity-building training courses for CCF staff and local researchers, the issues of the visit of
the Chinese survey team in Sri Lanka in mid-August 2016.

聯盟也積極推動在中國的文化遺產保護與發展專案。在 2015年 7月至 9月，聯盟與南京
大緣文化藝術有限公司合作，共同舉辦“大緣唐卡季”活動。於 2015年 9月 26日，由聯盟與
江蘇南京大緣文化藝術有限公司聯合舉辦的“東方文化遺址保護聯盟弘護藍毗尼園大緣唐卡季”

在南京楚翹城隆重啟幕，聯盟榮譽主席續慧法師、秘書長李志勇博士出席了此次活動。在 2014
年 10月 31日至 11月 2日，聯盟與天津大學建築學院中國傳統村落與建築遺產保護協同創新
中心共同舉辦“2014東方文化遺址保存維護國際研討會：文化遺址·知識信仰·古物藝術”，
在天津大學“中國傳統村落與建築遺產保護協同創新中心”框架下，雙方同意合作出版發行以

此國際研討會提交的論文成果為基礎的系列書籍。目前第三本出版品《亞洲遺產與遺址的保存

—臺灣篇（Preservation Asian Heritage Sites-Taiwan）》已於 2016年 3月 1日開始正式邀稿，
預計 2016年 10月 1日完成邀稿工作開始進行編輯與翻譯，計畫 2017年由“中國建築工業出
版社”正式出版發行。聯盟將在 2016年 10月協助寒山寺文化研究院及蘇州科技大學舉辦“第
十屆寒山寺文化論壇·和合文化與‘一帶一路’學術研討會”。
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Alliance also promoted the project of China’s cultural heritage actively. Alliance cooperated
with Nanjing Da Yuan Culture Artist Co. Ltd for the Tangka Art Event which opened on 26th

September 2015, Nanjing China. The Honorable President of Alliance Ven. Master Shi-hui
and the General Secretary of Alliance Dr. Frank, Lee Chih Yung attended the event. After the
2014 Alliance Tianjin University International Symposium: “ Culture & Relics-Art &
Antiquities-Knowledge & Belief-Memory & Recovery ” from 31st October to 2nd November
2014, which Alliance collaborated together with “ School of Architecture, Tianjin
University-Collaborative Innovation Center of the Conservation of China’s Traditional Villages
& Architecture Heritages ” (CICVA for abbreviation), both of two organizations agreed to
co-publish the series of publications under the frame of the CICVA. The Volume 3 publication
“Preservation Asian Heritage Sites-Taiwan” has been started preparation on 1st March 2016
officially and will be published by the “China Architecture & Building Press” in 2017. Alliance
will assis Hanshan Temple Culture Research Institute and Suzhou University of Science and
Technology to hold “the 10th Hanshan Temple Culture Forum: Ho-Ho Culture and ‘Silk Road
Economic Belt and 21st-Century Maritime Silk Road’ Symposium” in October 2016.

在回顧與展望未來的工作，聯盟有明確的發展目標與方向，這些成果來自不同國家的法師、

居士大德的集資捐助，聯盟在強勁的精神與經濟支持下，才得以順利完成這些神聖的工作任務，

聯盟所有成員利用 2015年會訊的機會，在此衷心感謝這些在背後默默提供精神上、技術上、
以及資金上支持的朋友們，因為有您，我們一路走來不寂寞。

No matter in the past or in the future, Alliance has a clear goal and work plans. All the
achievements were due to the supports from so many kinds-hearted people, not only their
generous donations but also their moral supports. Take this chance of the printing of Alliance
2015 Newsletter, all of the members of Alliance sincerely appreciate the friends who support
us no matter in spirit or technology or donation.
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大事記

ACTIVITIES

2. 大事記

ACTIVITIES

2015年，尼泊爾大地震後聯盟將持續推動並
加強與尼泊爾各項既有文化遺產保護專案。聯

盟配合聯合國教科文組織加德滿都辦公室，資

助兩位法國建築師（Pierre Gerard-Beendele
先生和 Ludovic Dusuzeau先生）在尼泊爾震
後前往擔任志願者支持相關服務工作。

2015, after the earthquakes in Nepal,
Alliance continued to promote and
strengthen for safeguarding Nepal’s cultural
heritage. Alliance worked with UNESCO
Kathmandu Office, by supporting two French
architects (Mr. Pierre Gerard-Beendele and
Mr. Ludovic Dusuzeau) to serve as a
volunteer service work in Nepal after the
earthquake.

© OCHSPA-Pierre Gerard-Beendele &
Ludovic Dusuzeau

拍攝於 2015年 6月 3日的蘇瓦揚布宗教和公共建築
Swayambhunath / religious and public buildings
2015-06-03

2015年，聯盟資助藍毗尼—提羅拉科特(當時
佛陀父親的王國所在地—迦毗羅衛城)製作遺

址介紹看板、宣傳冊和遺址地圖的工作。

2015, Alliance supported the production of
Lumbini-Tilaurakot (the ancient capital of the
Shakya Kingdom), interpretation signboards,
brochure and site map.

提羅拉科特遺址地圖 Tilaurakot Site Map
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2015年，聯盟資助“2013年羅馬丹和上木斯
塘文化景觀保護國際研討會”論文出版品。

2015, Alliance supported the publication of
the proceedings of 2013 symposium
“Safeguarding Lo Manthang and the Cultural
Landscape of Upper Mustang”.

2015年聯盟資助 20,000美元用於修復遭地震
損壞的資助修復遭地震損壞的加德滿都寺院

（Monastic）學校和羅馬丹 Gong-Khang。

Alliance supported US$ 20,000 to recover
the damaged buildings of Monastic school in
Kathmandu and Gong-Khang in Lo
Manthang.

2015年，聯盟資助聯合國科教文組織加德滿
都辦公室和 IPRAUS-CNRS合作，關注上木斯
塘當地遺產地的修復和可持續發展研究。

2015, Alliance supported UNESCO
Kathmandu Office with IPRAUS-CNRS
(France) for Study of Sustainable
development and Preservation of Upper
Mustang.

Photo from Khyentse Lama; LAX- Les chevaus du
ventⅡ, Paris : Dupuis, 2013

大事記

ACTIVITIES

© Ghana S Gurung Gurung
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2015年 3月 31日至 4月 2日，聯盟資助“加
德滿都谷地遺產現在和未來的管理、保護和技

術維護”工作營。

From 31st March to 2nd April 2015, Alliance
supported the workshop “Kathmandu Valley
Then & Now-Management, Conservation
Issues and Technologies to Safeguard
Heritage”.

2015年，聯盟資助修復加德滿都 Itum Baha
佛教寺院以及加德滿都保護信託基金 Rohit
Ranjitkar 先 生 和 巴 黎 索 邦 大 學 David
Andolfatto 先生對此專案的研究成果出版。
Rohit Ranjitkar 先生分別於 2015 年 10 月和
2016年 3月向聯盟遞交了第三期和第四期工
作進展報告。兩期工作進展報告主要介紹了

Itum Baha佛教寺院東翼的修復工作的最新進
展情況。

2015, Alliance supported the restoration of
Itum Baha monastery in Kathmandu and the
research result publication by Mr. Rohit
Ranjitkar of Kathmandu Valley Preservation
Trust and Mr. David Andolfatto of Sorbonne
University, Paris. Mr. Rohit Ranjitkar has
prepared third progress report in October
2015 and fourth progress report in March
2016 and sent to Alliance. The two progress
reports mainly introduce the restoration of
the remaining principal east wing of Itum
Baha.

大事記

ACTIVITIES

© OCHSPA - David Andolfatto

© Rohit Ranjitkar
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2015年，聯盟資助與法國巴黎—索邦大學遠
東研究中心（CREOPS）、法國社科研究院
（CNRS）的聯合研究機構—建築城市規劃協
會—學術研究機構（UMR-AUSser）和美麗城
法國國家高等建築學院（IPRAUS）—巴黎建
築和城市規劃研究院（ENSA-PB）合作出版“在
尼泊爾的遺產”出版物專案。

出版物蒐集了參與 2014年 6月 11日在法國巴
黎國家藝術歷史研究院舉行的尼泊爾藝術和

遺產研討會的二十餘位尼泊爾、法國以及歐洲

的文化遺產保護領域的專家學者的論文，同時

也蒐集了記錄 1979年起成為世界遺產地的加
德滿都谷地在經歷了 2015年 4 月 25日和 5
月 12日的兩次毀滅性地震後情況的文章。

2015, Alliance supported the publication
about “Cultural Heritage in Nepal” with
CREOPS-Centre de recherche sur
l’Extrême-Orient at Paris 4-Sorbonne
University (France), CNRS (French National
Centre for Scientific Research)
(UMR-AUSser) and IPRAUS et Ecole
nationale superieure d’architecture de Paris
Belleville (ENSA-PB).

This publication is a continuation of the Art
and Cultural Heritage of Nepal Day held on
11th June 2014 at the Institut national
d’histoire de l’art (INHA, National Institute of
History of Art) in Paris. This event gathered
over 20 speakers who are cultural heritage
specialists, conservation experts, academics
and researchers, from Nepal or France as
well as from Europe. Also the publication
follows the two devastating earthquakes of
25th April and 12th May 2015 which impacted
Kathmandu Valley, a World Heritage Site
since 1979.

大事記

ACTIVITIES
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2015年，聯盟資助不丹皇家大學藝術專業文
化地圖專案。Trongsa文化地圖專案由不丹皇
家大學語言與文化研究所（ILCS）的研究小組、
文化中心具體執行製作，由聯盟提供資金並進

行監測（2012年 9月至 2015年 9月，資助不
丹皇家大學語言與文化研究所 45,000歐元）。
聯盟已於2015年10月收到此專案第三年的工
作進展報告以及相關經費使用情況。

2015, Alliance supported the Bhutan Culture
ATLAS Project with Arts of Royal University
of Bhutan. The project coordination will be
carried out by the Research department and
the Centre for Culture and History of Institute
of Language and Culture Studies (ILCS) of
Royal University of Bhutan (RUB) and the
monitoring done by Alliance at dates which
are suitable (the budget is 45,000 Euros, be
supported by Alliance from September 2012
to September 2015). Alliance has received
the third year progress report and related
expenses in October 2015.

2015年，聯盟資助不丹皇家大學藝術專業文
化地圖專案。

2015, Alliance supported the Bhutan Culture
ATLAS Project with Arts of Royal University
of Bhutan.

大事記

ACTIVITIES
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2015年 7月 22日至 8月 7日，2015不丹文
化景觀及其意義工作營在不丹舉行。8月 3日
至 8月 9日，聯盟主席艾廷央·馬修先生出訪
不丹，參加聯盟資助的此次工作營。

“Workshop on Cultural Landscape and
Sustaining its Significance-Bhutan 2015” was
held from 22nd July to 7th August 2015 in
Bhutan. President of Alliance Mr. Etienne
Mathieu undertook a mission to Bhutan to
monitor project which Alliance provide the
financial support the workshop from 3rd to 9th

August 2015.

2015年，聯盟聯盟資助不丹籍學生 Ngawang
Jamtsho 前往印度 Nalanda 大學學習的獎學
金，並與 2015年 10月收到了 Ngawang的簡
短報告。

2015, Alliance supported scholarship of a
Bhutanese student (Ngawang Jamtsho) to
Nalanda University, India, and already
received a short report from Nawang in
October 2015.

© Ngawang Jamtsho

大事記
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2015 年，聯盟資助藍毗尼基金會考古學家
Himal Kumar Upreti先生和尼泊爾國家考古局
考古學家 Bhaskar Gyawali先生前往斯里蘭卡
波隆納魯瓦參加由英國杜漢大學開展的考古

培訓。聯盟已於 2015年 10月收到了兩位考古
學家的報告。

2015, Alliance supported the archaeological
Officer of Department of Archaeology,
Government of Nepal, Mr. Bhaskar Gyawali
and the Archaeologist of Lumbini
Development Trust of Nepal, Mr. Himal
Kumar Upreti to attend the archaeology
training by Durham University of United
Kingdom in Polonnaruwa, Sri Lanka. Alliance
received two reports by these two
archaeologists in October 2015.

2015年，聯盟資助保護和推廣斯里蘭卡波隆
納魯瓦文物古跡專案。

2015, Alliance supported protecting and
promoting Polonnaruwa heritage sites in Sri
Lanka.

© Himal Kumar Upreti

© Himal Kumar Upreti

大事記
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2015年，聯盟資助與天津大學合作出版系列
出版物專案。

2015, Alliance supports and works together
with Tianjin University for the publication of a
series of books.

2015年，聯盟協助在中國舉辦的尼泊爾唐卡藝
術展覽活動。2015年 9月 26日，由東方文化
遺址保護聯盟與江蘇南京大緣文化藝術有限公

司聯合舉辦的東方文化遺址保護聯盟弘護藍毗

尼園大緣唐卡季在南京楚翹城隆重開幕。聯盟

榮譽主席續慧法師、秘書長李志勇博士出席了

此次活動。

2015, Alliance supported Tangka Art Events
of Nepal in Nanjing China. Alliance guarded
Lumbini Garden Da Yuan Tangka Art season
grand opening on 26th September 2015,
Nanjing China. This conference was
co-organized by Alliance and Nanjing Da
Yuan Culture Artist Co. Ltd. Ven. Master
Shi-hui (Honorable President of Alliance) and
Dr. Frank, Lee Chih Yung (General Secretary
of Alliance) attended the event.

備註：會訊內未注明版權和攝影者姓名的照片均由東方文化遺址保護聯盟工作人員李志勇先生和 Nicolas
Brizault先生提供。

NOTE：The photos in this newsletter without specific mention of the copyright and the names of the
photographers were all taken by the staff of OCHSPA, Mr. Frank, Lee Chih Yung and Mr. Nicolas Brizault.
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聯盟資助修復遭地震損壞的加德滿都寺院

（Monastic）學校和羅馬丹 Gong-Khang

Alliance supported the recovery of the damaged
buildings of Monastic school in Kathmandu and
Gong-Khang in Lo Manthang

2015年，尼泊爾大地震後聯盟持續推動並加強與尼
泊爾各項既有文化遺產保護專案

2016年 1月 13日在巴黎召開講座：“震後八個月
的尼泊爾文物：現狀與將要開展的活動”

2015, after the earthquakes in Nepal, Alliance
continued to promote and strengthen for
safeguarding Nepal’s cultural heritage
Presentation in Paris on 13th January: “Nepalese
cultural heritage eight months after the
earthquakes: current situation and activities to
come”

3.專案項目

PROJECTS

對於尼泊爾文物古跡進行影像學研究的重要性

The Importance of Iconographic Studies for the
Rehabilitation of Nepalese Cultural Heritage
Monuments

Photo © David Andolfatto

專案項目

PROJECTS

Photo © David Andolfatto

© Ghana S Gurung Gurung




